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Protokół nr XXXI/17 
z obrad XXXI sesji nadzwyczajnej Rady Gminy Stargard 

z dnia 21 lipca 2017 r. 
 
 
AD 1. SPRAWY REGULAMINOWE 
 
- OTWARCIE OBRAD XXXI SESJI NADZWYCZAJNEJ RADY GMINY STARGARD 
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmal dokonał otwarcia obrad XXXI sesji 
nadzwyczajnej Rady Gminy Stargard w dniu 21 lipca 2017 roku o godz. 10.00 
 
 -  STWIERDZENIE QUORUM 
Na podstawie listy obecności stanowiącej załącznik nr 1 do niniejszego protokołu, 
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmal stwierdził, że na stan 15 radnych obecnych 
było 15 radnych, co stanowiło quorum do prowadzenia prawomocnych obrad. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmal przywitał wszystkich przybyłych na obrady 
sesji: 
Wójta Gminy Kazimierza Szarżanowicza,  
Zastępcę Wójta Jerzego Makowskiego,  
Kierownik Referatu Finansowego Jolantę Szymańską, 
Radcę Prawnego Krzysztofa Judka,  
sołtysów (lista obecności sołtysów stanowi załącznik nr 2 do protokołu) i przedstawicieli 
mediów.  
 
- PRZYJĘCIE PROTOKOŁU NR XXX/17 Z OBRAD SESJI RADY GMINY STARGARD 
Z DNIA 23 CZERWCA 2017 R. 
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmalprzystąpił do głosowania nad przyjęciem 
protokołu z obrad XXX sesji Rady Gminy z dnia 23 czerwca 2017 r. bez odczytywania. 
Rada Gminy Stargard jednogłośnie, tj. 15 głosami „za”, przyjęła protokół z obrad XXX sesji 
Rady Gminy z dnia 23 czerwca 2017 r.  
 
- ZATWIERDZENIE PORZĄDKU OBRAD 
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmal poinformował, żew porządku obrad, 
w punkcie 3 pojawiła się omyłka pisarska. 
 
Porządek obrad XXXI sesji nadzwyczajnej Rady Gminy Stargard jaki radni otrzymali 
wraz z zawiadomieniem o terminie sesji przedstawiał się następująco: 
1. Sprawy regulaminowe: 
- otwarcie obrad XXXI sesji nadzwyczajnej Rady Gminy Stargard 
- stwierdzenie quorum 
- przyjęcie protokołu Nr XXX/17 z obrad sesji Rady Gminy Stargard odbytej w dniu 
23 czerwca 2017 r. 
- zatwierdzenie porządku obrad 
2. Interpelacje radnych 
3. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Stargard 
na lata 2017-2026. 
4. Wolne wnioski i zapytania 
5. Zamknięcie obrad sesji 
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Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmalodczytał porządek obrad XXXI sesji 
nadzwyczajnej Rady Gminy Stargard, który  uwzględniał  poprawkę zapisu w punkcie 3, 
w brzmieniu jak niżej: 
1. Sprawy regulaminowe: 
- otwarcie obrad XXXI sesji nadzwyczajnej Rady Gminy Stargard 
- stwierdzenie quorum 
- przyjęcie protokołu Nr XXX/17 z obrad sesji Rady Gminy Stargard odbytej w dniu 23 
czerwca 2017 r. 
- zatwierdzenie porządku obrad 
2. Interpelacje radnych 
3. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 
2017-2023 
4. Wolne wnioski i zapytania 
5. Zamknięcie obrad sesji 
 
Rada Gminy w obecności 15 radnych obecnych na sali podczas głosowania, 15 głosami „za”, 
„przeciw” 0 i głosy „wstrzymujące się” 0, przyjęła porządek obrad XXXI sesji nadzwyczajnej 
Rady Gminy Stargard i według tego porządku obradowała.  
 
AD 2.INTERPELACJE RADNYCH 
Interpelacje nie zostały zgłoszone. 
 
AD 3. PODJĘCIE UCHWAŁY NR XXXI/221/17 W SPRAWIE UCHWALENIA ZMIANY 
WIELOLETNIEJ PROGNOZY FINANSOWEJ NA LATA 2017-2023 
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmalpoinformował, że w projekcie uchwały, 
w §1 ust. 1 pojawiła się omyłka pisarska w zapisie roku, jest zapis: W uchwale 
Nr XXIX/211/17 z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy 
finansowej Gminy Stargard na lata 2017-2026, powinno być:W uchwale Nr XXIX/211/17 
z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej 
Gminy Stargard na lata 2017-2023. 
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmal odczytał ww. projekt uchwały. 
Następnie z uwagi na brak pytań i uwag Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt 
uchwały. 
Rada Gminy Stargard w obecności 15 radnych obecnych na sali podczas głosowania: 

• 15 głosami  za, 
• 0 głosów przeciw, 
• 0 głosów wstrzymujących się, 

podjęła uchwałę nr XXXI/221/17 w sprawie uchwalenia zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej na lata 2017-2023, która stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 
AD 4.WOLNE WNIOSKI I ZAPYTANIA 
Radny Mariusz Sikorski zabierając głos i zwracając się do Wójta Gminy powiedział, 
że po raz kolejny chciałby poruszyć sprawę ulicy Spacerowej w Grzędzicach. Radny 
przypomniał, że wielokrotnie rozmawiał na temat utwardzenia tej drogi w sposób bardziej 
trwały. Radny zwrócił uwagę, że po ostatnich opadach deszczu droga przez kilka godzin była 
nieprzejezdna, ponadto zdarza się, iż są problemy z odbiorem śmieci, gdyż śmieciarka nie jest 
w stanie tamtędy przejechać. Radny podkreślił, że to jest najwyższa pora, aby zająć się 
tą drogą, gdyż obawia się, co będzie jesienią, gdy opady deszczu będą bardziej intensywne. 
 
Przewodnicząca Komisji Gospodarki Mienia Komunalnego i Budżetu Sylwia Więcek 
zwracając się do radnego Mariusza Sikorskiego, zapytała, czy chodzi o cały odcinek ulicy 
Spacerowej oraz czy droga była utwardzana szlaką. 
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Radny Mariusz Sikorski odpowiedział, że chodzi o odcinek około 200 m od cmentarza, 
natomiast odnośnie utwardzenia, powiedział, że ta droga była jedynie wyrównana gruntem 
rodzimym. 
 
Zastępca Wójta Gminy Jerzy Makowski odpowiedział, że ten odcinek ulicy to jest około 
200 metrów. Ponadto dodał, że po spotkaniu z radnym Mariuszem Sikorskim w urzędzie, 
wybrał się osobiście zobaczyć, jak wygląda stan tej drogi i stwierdził, żedroga na pewno 
wymaga utwardzenia, zniwelowania terenu oraz wyrównania. Stan drogi spowodowany jest 
między innymi przez to, że z każdej strony w tamtym kierunku jest spadek, przez co  w tym 
newralgicznym miejscu utworzyło się koryto, którym spływa woda. Kontynuując zastępca 
wójta podkreślił, że na pewno w tej chwili ta droga wymaga trwałego utwardzenia 
najprawdopodobniej tłuczniem, gdyż szlaka zostaje spłukiwana, poza tym woda spływająca tą 
drogą rozlewa się również na pobliskie posesje. 
 
Radny Mariusz Sikorski dodał, że strach pomyśleć, co będzie na tym odcinku ulicy jesienią, 
w momencie intensywnych i częstszych opadów deszczu. 
 
Zastępca Wójta Gminy Jerzy Makowski dodał również, że należy wziąć pod uwagę, 
że przy przebudowie ulicy Gryfa w Grzędzicach, na ulicy Spacerowej skumuluje się ruch 
i będzie tamtędy jeździło więcej samochodów. Ponadto zastępca wójta zwrócił uwagę, 
że w okresie jesiennym tą drogą jeżdżą samochody ciężarowe z burakami, dlatego jeszcze raz 
podkreślił, że należy pomyśleć o trwałym utwardzeniu nawierzchni drogi. 
 
Radny Maciej Lipka  nawiązując do tematu dróg i rozmowy z wójtem, a także interwencji 
w tej sprawie pani Sołtys z Lubowa, zwrócił uwagę na kwestię drogi Żarowo – Lubowo, 
gdzie większe opady deszczu powodują, iż woda w tym miejscu stoi na całej szerokości 
jezdni. Radny powiedział, że trzeba zastanowić się przynajmniej nad utwardzeniem poboczy, 
gdyż obecnie na tym odcinku jest problem, żeby mógł się wyminąć autobus z samochodem 
osobowym. Kontynuując wypowiedź radny powiedział, że chciałby powrócić do tematu 
naprawy izolacji opaski wokół świetlicy wiejskiej w Żarowie, gdyż obecnie wewnątrz 
świetlicy pojawił się grzyb na ścianach. Kolejny temat poruszony przez radnego dotyczył 
zebrania wiejskiego, które ma się odbyć w przyszłym tygodniu w Żarowie. Radny powiedział, 
że to zebranie związane jest z nadaniem 41 nazw ulic w Żarowie i w związku z tym 
ma prośbę, żeby w zebraniu brał udział przedstawiciel z Gminy, gdyż na pewno pojawią się 
liczne pytania od mieszkańców dotyczące m.in. propozycji nazw, czy kosztów za wymianę 
dokumentów. 
 
Wójt Gminy Kazimierz Szarżanowicz odnosząc się do nadawania nazw ulic powiedział, 
że mieszkańcy sami decydują o wyborze nazwy ulicy. Wójt dodał, że proponuje nazwy 
uniwersalne, tj. np. Warzywna itp. Natomiast w sprawie opłat za wymianę dokumentów Wójt 
powiedział, że dowód osobisty wymienia się za darmo, poza tym w dowodzie osobistym 
obecnie nie ma wpisanego adresu, w związku z tym nie ma potrzeby wymiany, a jeżeli chodzi 
o prawo jazdy i dowód rejestracyjny to Gmina wystąpi do Starostwa Powiatowego z prośbą, 
o przynajmniej częściowe zwolnienie z opłat. 
 
Radny Maciej Lipka  dodał, że dla niektórych osób problemem może być samo wykonanie 
zdjęć do dokumentów, gdyż związane jest to z kosztami.  
Następnie radny nawiązał ponownie do tematu dróg, a mianowicie do drogi Żarowo-
Grzędzice, która jak powiedział radny jest w tym momencie bardzo zniszczona i za jakiś czas 
będzie potrzeba kompleksowego remontu całej nawierzchni. Radny dodał, że ta droga 
niszczona jest przez ciężki sprzęt dojeżdżający na działki, gdzie budowane są domy, a także 
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przez tranzyt spowodowany objazdem do Goleniowa. Ponadto podkreślił, że jest to obszar, 
gdzie z planu zagospodarowania wynika, iż powstanie na pewno dużo domów i ruch będzie 
jeszcze większy. Radny powiedział, że prosi o zwrócenie uwagi na temat tej drogi. Ponadto 
w opinii radnego doraźne naprawy raczej nic nie dadzą, gdyż jeżeli ta droga będzie dalej 
niszczona, to nie będzie nadawała się do użytku. 
Nawiązując jeszcze do odcinka drogi Żarowo-Grzędzice radny zwrócił uwagę na problem 
braku skomunikowania autobusowego pomiędzy tymi miejscowościami, gdzie jak jeszcze raz 
podkreślił, będzie budowanych coraz więcej domów, a autobusy są jedynie w Grzędzicach 
i Żarowie. W związku z tym radny powiedział, że należy mieć na uwadze mieszkańców, 
którzy mieszkają pomiędzy tymi miejscowościami, albo będą mieszkać i skomunikować 
ten odcinek, poprzez przejazd autobusu pętlą z Żarowa do Grzędzic. 
 
Wójt Gminy Kazimierz Szarżanowicz powiedział, że Gmina jest za tym aby ten odcinek 
skomunikować. Ponadto wójt dodał, że dobrze byłoby, żeby wszystkie dzieci z Żarowa 
dojeżdżały do szkoły w Grzędzicach. 
 
Przewodniczący Komisji Socjalno-Porządkowej Jarosław Kornet zabierając głos 
powiedział, że chciałby przypomnieć o potrzebie przeglądu dróg wewnętrznych w Sownie, 
ponadto jak dodał, utwardzanie dróg gruntem rodzimym przynosi mizerny efekt. Następnie 
przewodniczący zapytał odnośnie spotkania w Związku Gmin Dolnej Odry, na którym był 
wójt, gdzie ustalono nową składkę członkowską i zwiększono opłaty za wywóz odpadów. 
Przewodniczący zwrócił się do wójta o przybliżenie tych informacji. Ponadto przewodniczący 
powiedział, że niezrozumiałe jest działanie Związku Gmin, gdyż już wcześniej docierały 
informacje o wzroście tonażu, a w sytuacji gdzie usługodawca ma płacone za tonaż, 
to generuje sytuację, że zadłużenie wzrasta. Ponadto jak dodał, na wzrost zadłużenia składa 
się również to, iż nie zostały wcześniej podwyższone stawki, a ludzie nie płacą rzetelnie.  
 
Wójt Gminy Kazimierz Szarżanowicz odnośnie wzrostu tonażu powiedział, że jest 
zwiększona ilość śmieci, w związku z tym od 1 lipca br. został uruchomiony system kontroli 
i w punkcie przeładunkowym w Dolicach jest pracownik skierowany przez ZGDO, który 
waży każdy samochód. Wójt dodał, że wzrost ilości śmieci jest rzeczywisty jednak zadłużenie 
związane jest z nieściągniętymi opłatami i źle złożonymi deklaracjami, gdyż nie wszyscy 
rzetelnie wypełnili deklaracje. Dlatego jak podkreślił wójt na zadłużenie nie ma wpływu tonaż 
bo przetarg został wygrany na określona ilość śmieci w przeciągu 4 lat i może dojść 
do sytuacji, że na skutek tego iż śmieci jest więcej umowa z firmą na wywóz śmieci skończy 
się szybciej. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmal zapytał, skąd wiadomo o ilości śmieci 
i ktozajmuje się ich ważeniem. 
 
Wójt Gminy Stargard Kazimierz Szarżanowicz odpowiedział, że od 1 lipca br. Związek 
Gmin szczegółowo kontroluje ważenie. 
 
Radny Józef Tracz zapytał, czy do tej pory firma deklarowała ilość wywiezionych śmieci. 
 
Wójt Gminy Kazimierz Szarżanowicz odpowiedział, że firma nie deklarowała, 
a wykazywała faktycznie wywiezione śmieci i do 1 lipca br. były prowadzone sporadyczne, 
wyrywkowe kontrole a obecnie każdy samochód jest ważony. Według wójta, ta kontrola 
powinna dać obraz, czy rzeczywiście jest więcej śmieci, gdyż ilość śmieci, która była brana 
do przetargu, to rzeczywista liczba z faktur, za okres, kiedy Remondis wywoził odpady. 
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Przewodniczący Komisji Socjalno-Porządkowej i Oświaty Jarosław Kornet powiedział, 
że według niego należy zweryfikować czy firmy, które działają na terenie gminy, mają 
podpisane umowy na wywóz odpadów. 
 
Zastępca Wójta Jerzy Makowski zabierając głos powiedział, że 11 lipca br. brał udział 
w walnym posiedzeniu Związku Gmin Dolnej Odry bez prawa głosu, gdyż statut ZGDO tak 
stanowi, ale jak powiedział uczestniczył w spotkaniu, żeby zapoznać się z decyzjami jakie 
zapadają na walnym. Zastępca wójta poinformował, że została podjęta uchwała o powrocie 
do starych stawek opłat za wywóz odpadów, tj. w przypadku odpadów selektywnych z 13 zł 
na 15 zł, natomiast odpady zmieszane z 19 zł na 21 zł od osoby zamieszkałej, nowe stawki 
zaczną obowiązywać od 1 października 2017 r. Następny temat poruszony na walnym 
to uchwała o podniesieniu składki członkowskiej za 2017 r., która została ustalona na 27 zł 
za mieszkańca, członka ZGDO, a było 5,10 zł. Zastępca Wójta odczytał uzasadnienie 
uchwały, która wpłynęła do urzędu, z której wynika, że Gmina ma do końca tego roku wnieść 
do Związku Gmin Dolnej Odry łączną składkę w wysokości 349 000 zł. 
 
Przewodniczący Komisji Socjalno-Porządkowej i Oświaty Jarosław Kornet zapytał, czy 
na walnym była dyskusja jedynie nad podniesieniem stawki opłaty, a mniejszej składki 
ze strony Gminy. 
 
Zastępca Wójta Gminy Jerzy Makowski odpowiedział, że na walne zostały przygotowane 
dwie uchwały tj. w sprawie podniesienia składki członkowskiej i podniesienia stawki opłaty 
za odpady. Zastępca wójta powiedział, że na 15 wójtów i burmistrzów na walnym obecnych 
było 10 członków, którzy podjęli jednogłośnie te uchwały. 
 
Radny Józef Tracz zapytał, czy te wyższe składki członkowskie wyzerują dług ZGDO. 
 
Zastępca Wójta Gminy Jerzy Makowski powiedział, że ta decyzja o podniesieniu składki 
członkowskiej podyktowana jest potrzebą pozbycia się długu. 
 
Wójt Gminy Kazimierz Szarżanowicz powiedział, że Gmina Chojna przed wystąpieniem 
ze Związku Gmin Dolnej Odry wpłaciła całą należność za mieszkańców a w momencie kiedy 
ruszyła windykacja te pieniądze zaczęły wracać do Gminy. Wójt dodał, że trzeba mieć 
nadzieję, że pieniądze wpłacane do ZGDO z tytułu składki członkowskiej wrócą do Gminy. 
 
Radny Mariusz Sikorski zapytał, czy wiadomo, które Gminy chcą wyjść skutecznie 
od przyszłego roku ze Związku Gmin Dolnej Odry. 
 
Wójt Gminy Kazimierz Szarżanowicz powiedział, że Nowogródek Pomorski podjął 
uchwałę o wystąpieniu, a następnie przewodniczący z radnymi zaczęli się zastanawiać 
żeby unieważnić tę uchwałę, także Recz podjął uchwałę o wystąpieniu, natomiast Widuchowa 
rok temu podjęła uchwałę o wystąpieniu, ale do tej pory nie dostarczyła jej do biura ZGDO, 
natomiast Kozielice się wycofały, lecz jak dodał wójt nie ma 100 % wiedzy w tym temacie. 
 
Przewodniczący Rady GminyEdward Kosmal zwrócił się do wójta o przygotowanie 
na sesję wrześniową kalkulacji, żeby mieć wiedzę, czy opłaca się Gminie wystąpić 
ze Związku Gmin Dolnej Odry. Następnie Przewodniczący powiedział, że na każdej sesji 
pojawia się temat dróg, a w tym roku zabrakło środków na ten cel, jednak jak podkreślił 
w przyszłym budżecie trzeba zwiększyć o 100 % środki na drogi, gdyż sytuacja cały czas się 
pogarsza, ponieważ nie ma nowych inwestycji, tylko łatanie dziur. Przewodniczący 
powiedział, że ostatnio znowu był wypadek w Krąpielu i całą dobę droga była zamknięta 
i objazd był przez drogę między Trzebiatowem a Tychowem, która została całkowicie 
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rozjechana. Jak powiedział przewodniczący, w chwili obecnej jest zarwany asfalt i ta droga 
jest nieprzejezdna i można uszkodzić samochód. Przewodniczący powiedział, że ten problem 
zgłaszany był do Zarządu Dróg Krajowych, gdyż w  momencie wypadku ww. drogą odbywa 
się objazd, były także próby interwencji, żeby ruch był kierowany przez Trzebiatów i Pęzino. 
Ponadto Przewodniczący powiedział o drodze między krajową „dziesiątką” a Sułkowem, 
która została rozjechana kilka lat wcześniej przez samochody, które woziły materiały 
na budowę elektrowni wiatrowej. Wspomniana droga, która jest drogą powiatową miała 
zostać naprawiona, ale póki co w tym roku zostały utwardzone pobocza grubym tłuczniem 
i to w opinii przewodniczącego zdaje egzamin. Przewodniczący dodał jeszcze, że Dyrektor 
Zarządu Dróg Powiatowych rozważał zamknięcie drogi do Sułkowa, ze względu na jej 
jakość. Kontynuując Przewodniczący zwrócił się do wójta o sporządzenie na sesję 
inwentaryzacji stanu dróg i chodników w poszczególnych miejscowościach.  
Wracając do tematu drogi w kierunku Sułkowa przewodniczący powiedział, że trzeba się 
zgłosić do Zarządu Dróg Krajowych, gdyż ze względu na częste wypadki i kolizje w Krąpielu 
objazd jest kierowany przez miejscowości i wówczas drogi są niszczone. Ponadto, jak dodał 
przewodniczący trzeba dogadać się z Powiatem i zabezpieczyć środki np. 50/50, pomimo iż 
drogi powiatowe nie należą do zadań gminy. Przewodniczący powiedział, że stan dróg 
w naszej gminie jest fatalny, dlatego potrzebna jest inwentaryzacja dróg w całej gminie, żeby 
zobaczyć, gdzie są te najgorsze odcinki. Przewodniczący podkreślił, że sprawa dróg jest 
kluczowym tematem, dlatego wspólnie z Przewodniczącymi komisji odbędzie się spotkanie, 
żeby brać czynny udział w opracowywaniu przyszłorocznego budżetu. Podsumowując 
wypowiedź przewodniczący powiedział, że problemem jest także to, iż większość dróg 
w miejscowościach w gminie jest drogami powiatowymi, a Powiat nie ma pieniędzy. 
 
Radny Józef Tracz zwracając się do Przewodniczącego Rady Gminy powiedział, że trzeba 
zacząć myśleć o miejscowościach, gdzie są drogi powiatowe. Radny dodał, że trzeba starać 
się pozyskać środki z zewnątrz np. z Zarządu Dróg Krajowych z uwagi na objazdy 
przez miejscowości gminy, gdyż te drogi są niszczone przez zwiększony ruch spowodowany 
objazdem. Drogi są zapadnięte, radny podał przykład drogi do Ulikowa, przed torami 
w kierunku na Piłę, koło krzyża, gdzie w momencie gdy spadnie deszcz to nie widać asfaltu, 
bo tworzy się wielka kałuża i jest ryzyko, żeby przejechać, gdyż są dziury. Radny powiedział, 
że postuluje, aby pamiętać o miejscowościach, które nie korzystają z pomocy Gminy z uwagi, 
że przebiegają przez nie drogi powiatowe. 
 
Przewodniczący Komisji Socjalno-Porządkowej i Oświaty Jarosław Kornet dodał, że 
większość dróg od 40 lat nie była remontowana. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmal powiedział, że trzeba zastanowić się 
nad sięgnięciem po środki unijne, jeżeli istnieje taka możliwość. 
 
Przewodniczący Komisji Socjalno-Porządkowej i Oświaty Jarosław Kornet nawiązując 
do tematu rozjeżdżania dróg powiedział, że jest to także kwestia podbudowy dróg, a obecnie 
po drogach poruszają się pojazdy o zupełnie innym tonażu niż kiedyś. Ponadto 
przewodniczący powiedział, że utwardzanie dróg wewnętrznych gruntem rodzimym 
nie przyniesie trwałego efektu. Przewodniczący podkreślił, że te drogi wymagają kompletnej 
przebudowy, bo takie doraźne naprawy nic nie dają, a jest to bolączką praktycznie wszystkich 
miejscowości. Podsumowując przewodniczący powiedział, że drogi gminne 
w miejscowościach wymagają naprawy, ale obecnie priorytetem są szkoły w Sownie, 
Grzędzicach i Strachocinie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmal powiedział, że jeżeli chodzi o drogi gminne, 
to będzie je trudniej przygotować, ponieważ powiększa się zabudowa, a mieszkańcy 
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wymagają żeby wykonać drogi. Przewodniczący stwierdził, że trzeba utwardzać drogi, 
ale nie żużlem tylko tłuczniem, wówczas w opinii przewodniczącego jest większa gwarancja, 
że droga będzie zrobiona dobrze. Kontynuując powiedział, że poziom dróg się obniża, 
przez co woda nie spływa i tworzą się dziury. Ponadto przewodniczący dodał, że należy 
zwracać uwagę na sposób łatania dziur i użyty materiał, gdyż zdarza się, że prace 
wykonywane są w deszczu, dlatego w opinii przewodniczącego powinien być nadzór 
ze strony gminy. 
 
Radna Wiesława Kuśnierz odnosząc się do tematu dróg powiatowych powiedziała, 
że rozumie, iż brakuje środków na drogi, ale widać przede wszystkim brak nakładów 
na bieżące utrzymanie dróg, chodzi o kwestię poboczy, które zarastają, a Powiat wykasza 
jedynie 20 cm pobocza. Ponadto radna poruszyła temat braku rowów wzdłuż dróg 
powiatowych, które kiedyś istniały, a ktoś jest właścicielem tych rowów i 
powinienje przywrócić, albo żądać przywrócenia od rolników, którzy zawracając sprzętem 
niszczą te rowy. Radna podała przykład miejscowości Klępino, gdzie kiedyś był rów, a teraz 
woda płynie asfaltem. Ponadto radna zapytała, jak wytłumaczyć mieszkańcom, że w 
większości przypadków są to drogi powiatowe w związku z tym, to nie gmina odpowiada za 
ich stan. Kontynuując radna stwierdziła, że trzeba egzekwować od Powiatu dbanie o obecny 
stan dróg, bo jeżeli woda nie będzie miała odpływu, to po co remontować drogi. 
 
Radny Józef Tracz powiedział, że na zapytanie odnośnie wykonanych i planowanych 
inwestycji w ciągu ostatnich 5 lat, uzyskał odpowiedź z Powiatu, że w Gminie Stargard 
nie było żadnych inwestycji i nie przewidują żadnych remontów. Dlatego, jak dodał radny, 
trzeba prowadzić rozmowy, żeby Zarząd Dróg Powiatowych trochę inaczej patrzył na sprawę 
dróg powiatowych w terenie. 
 
Wójt Gminy Kazimierz Szarżanowicz odpowiedział, że jeżeli chodzi o współpracę 
z Powiatem w sprawie wspólnych inwestycji, to Gmina ma duży udział. Ponadto są określone 
warunki i prowadzone są rozmowy. 
 
AD 5.ZAMKNIĘCIE OBRAD SESJI 
Przewodniczący Rady Gminy Stargard Edward Kosmal wobec wyczerpania porządku 
obrad podziękował wszystkim za udział i o godzinie 10.50 zamknął obrady XXXI sesji 
nadzwyczajnej Rady Gminy Stargard. 
 
 

Przewodniczący Rady Gminy  

                          Edward Kosmal 
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